	ECOWAS RECOMMENDATIONS ON A COORDINATED APPOACH TO EXPANDING AND STRENGTHENING PROTECTED AREAS 
_____
RECOMMANDATIONS CEDEAO SUR UNE APPROCHE COORDONNÉE DE L'EXPANSION ET DU RENFORCEMENT DES AIRES PROTÉGÉES 

	WE, Convention on Biological Diversity focal points, Convention on Biological Diversity focal points representatives, and representatives of protected areas management authorities from ECOWAS member States Benin, Cabo Verde, Côte d’Ivoire, Gambia, Ghana, Guinea Bissau,  Liberia, Nigeria, Senegal, Sierra Leone, and Togo, having met in Abuja, Nigeria, from 19-22 February 2024;



REITERATING commitments in The ECOWAS appeal for an ambitious global response to the biodiversity crisis;

ALSO REITERATING commitments in Priority recommendations to ratify and effectively engage in the implementation of the high-seas treaty in ECOWAS member States;


MINDFUL OF the urgent need to address priority needs laid out in the Strategic areas of intervention and priority recommendations to combat the biodiversity crisis in West Africa by 2030.


DEEPLY CONCERNED by the tripartite environmental crisis of pollution, climate change and biodiversity loss and NOTING that the twin crises of climate change and biodiversity loss, which impact human health and wellbeing, must be addressed simultaneously; 



ACKNOWLEDGING the urgent need to achieve 30 by 30 in order to achieve Target 3 of the Kunming-Montreal Global Biodiversity Framework (KM-GBF) as a complement to objectives of other biodiversity-related conventions and agreements;

CONSCIOUS OF the importance of supporting the livelihood of indigenous peoples and local Communities, and of recognizing indigenous and traditional territories where applicable, and respecting their rights; 


REITERATING the urgent need to ensure terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas and other effective area-based conservation measures (OECMs) are effectively managed and conserved to ensure positive biodiversity conservation outcomes;


RECOGNIZING the benefits of coordinating regionally to implement 30 by 30 in order to ensure the best long-term outcomes and to strengthen impacts for regional biodiversity conservation;


DECIDE 

1) To  produce and implement a regional 30 by 30 implementation plan which seeks to secure the effective protection that will contribute to reaching 30% of the ECOWAS region for biodiversity by 2030.


2) To jointly work towards undertaking a region-wide spatial  GIS-based assessment of suitable areas for new or expanded terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas and OECMs.




3) To establish an ECOWAS  Key Biodiversity Area (KBA) Regional Coordination Group in consultation with the KBA Partnership to propose ECOWAS KBAs.

4) To establish an ECOWAS 30 by 30 GIS and Mapping Working Group including representatives from identified key partners which will endeavour to:
· form capacity-building partnerships on producing spatial GIS based assessment;
· identify partnerships to advance GIS production and analysis;
· produce first drafts of maps of potential terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas and OECMs expansion, reconfigurations or additions in the West Africa region by 2025 working with stakeholders and develop prioritized recommendations for inclusion in a regional 30 by 30 implementation plan;
· relay aforementioned prioritized recommendations to ECOWAS Member States and facilitate the organization of a regional meeting to facilitate regional endorsement as appropriate.








5) Based on identified gaps in data, to conduct further research into specific areas identified by regional GIS mapping as critical ecosystems for terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas and OECMs expansion or designation on the ground working in consultation with government agencies, landowners, business interests, Indigenous Peoples and others, as appropriate.





6) To disseminate the Regional ECOWAS 30 by 30 plan to key stakeholders.


7) To ensure that by 2030, the proportion of ECOWAS protected areas qualifying as Green List sites increases significantly to support the achievement of target 3.


8) To mobilize heads of States and ministers to take action in strengthening and expanding terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas and OECMs to support the implementation of 30 by 30.


9) To mobilize ministers in charge of biodiversity to coordinate and engage with relevant stakeholders on the implementation of 30 by 30.

10) To establish a 30 by 30 ECOWAS Steering Committee to:
· launch and supervise assessment of management effectiveness of existing ECOWAS terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas seeking partnerships with donors and technical partners, as necessary and appropriate;
· propose a region-wide achievable conservation objective and associated benchmarks against which effectiveness of the ECOWAS terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas network can be evaluated;
· develop in collaboration with countries a 6-year regional action plan focused on significantly increasing the proportion of protected areas qualifying as Green List sites of the ECOWAS region by 2030;
· organize in collaboration with relevant partners a regional meeting focused on finalizing and endorsing the draft action plan; 
· oversee the implementation of initiatives designed to strengthen the effective management of protected areas in furtherance of the significantly expanding Green List sites outcome by 2030.





11) To task CBD  focal points and/or an officer from the protected areas management authority, based on national circumstances, to:
· coordinating and launching in-country assessments of protected areas linking with other stakeholders;
· refining targeted guidance on priority needs for ensuring national contribution to significantly increasing the proportion of protected areas qualifying as Green List sites within the ECOWAS region by 2030;
· liaising with the 30 by 30 ECOWAS Protected Areas Steering Committee as appropriate.



12) To organize an ECOWAS workshop to validate the 6-year regional action plan focused on achieving the conservation outcome to significantly increase the proportion of protected areas qualifying as Green List sites within the ECOWAS region by 2030.


13) To coordinate regionally as well as nationally in collaboration with the HAC to submit technical, financial, as well as capacity building needs related to 30 by 30 to the HAC tools. 


14) To develop an ECOWAS Biodiversity Strategy as RBSAP with a view to securing its adoption by ECOWAS by 2025 thereby instrumentalizing The ECOWAS appeal for an ambitious global response to the biodiversity crisis and mainstreaming the development and updating of National Biodiversity Strategies and Action Plans (NBSAPs) across the ECOWAS region.



15) To designate a country-led steering committee to coordinate with the ECOWAS Environment Directorate of the ECOWAS Commission on the development of the ECOWAS Biodiversity Strategy ;

16) To task the Environment Directorate of the ECOWAS Commission to lead and commence the preparation and adoption of the ECOWAS Biodiversity Strategy as appropriate and to:
· Identify relevant information, strategic actions and propose priority actions based on NBSAPs, for the development of the regional biodiversity strategy;
· Facilitate the development of the draft ECOWAS Biodiversity Strategy with partners support as appropriate;
· Inform ECOWAS member States of progress made including through the development of ministerial briefings and promotion of ECOWAS priorities at the highest level. 
· Link with the ECOWAS Commission to secure its submission for adoption, as appropriate.





17) To support the development of the draft ECOWAS Biodiversity Strategy by:
· Actively participating in the work of the steering committee, as appropriate;
· Relaying national priorities to the steering committee for consideration in the development of the draft ECOWAS Biodiversity Strategy;
· Coordinating with relevant ministries, as appropriate.




18) To incorporate prioritized recommendations from the Regional ECOWAS 30 by 30 plan into:
· NBSAPs,
· the proposed ECOWAS Biodiversity Strategy, and
· relevant regional programs, 
and to disseminate the aforementioned plans and strategies to key stakeholders. 


19) To encourage high-level decision-makers to ensure the mainstreaming of biodiversity into decision making processes, policies and practices implementing the ECOWAS 30 by 30 action plan and the NBSAPs.


20) To seek funding for the implementation of the regional commitment to secure the effective protection of 30% of the ECOWAS region by 2030 for biodiversity and of recommendations contained in this declaration including, but not limited to:
· Support for research and spatial data collection where necessary;
· Support for assessment of terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas area;
· Support for capacity building and for coordination at the national and regional levels;
· Organization of a regional meeting focused on finalizing and endorsing the draft action plan;
· Support for the development of an ECOWAS biodiversity strategy and updating of NBSAPs


21) To disseminate outcomes from the ECOWAS meeting on expanding and strengthening protected areas with key government, IGO, NGO, donor and other partners and media.

22) To request partners to support ECOWAS countries in the implementation of recommendations in this declaration.

23) Call on all CBD Parties, and stakeholders to develop mechanisms to strengthen joint monitoring and reporting of national and international contributions to, and to create globally equitable and shared understandings and standards around, the implementation of global biodiversity and finance commitments within and beyond the tropics including:
· the commitment to increase funding in accordance to Target 19 of the GBF, 
· the commitment to halt and reverse global forest loss and forest degradation by 2030, 
· the commitment to designate at least 30% of terrestrial, inland water, coastal and marine protected areas globally as protected from environmentally damaging activities by 2030 (30 by 30), 
· the commitment to bring the loss of areas of high biodiversity importance, including ecosystems of high ecological integrity, close to zero by 2030, and 
· The commitment to immediately halt human-induced extinction of wild species and eliminate its associated risks by 2050.









24) Reiterate the need to mobilize adequate resources, including from domestic finance, for the implementation of the ECOWAS 30 by 30 action plan and NBSAPs of the ECOWAS member countries.


	NOUS, les points focaux de la Convention sur la Diversité Biologique, les représentants des points focaux de la Convention sur la Diversité Biologique et les représentants des autorités de gestion des aires protégées du Bénin, du Cabo Verde, de la Côte d’Ivoire, de la Gambie, du Ghana, de la Guinée-Bissau, du Liberia, du Nigeria, du Sénégal, de la Sierra Leone et du Togo, réunis à Abuja, au Nigéria, du 19 au 22 février 2024 ;

[bookmark: _Hlk136865578][bookmark: _Hlk124844804]RÉITÉRANT les engagements de L’appel de la CEDEAO pour une réponse mondiale ambitieuse à la crise de la biodiversité ;

RÉITÉRANT AUSSI les engagements adoptés dans les Recommandations prioritaires pour la ratification et la mise en œuvre effective du traité sur la haute mer dans les États membres de la CEDEAO ;

CONSCIENTS DE l’urgence de répondre aux besoins prioritaires identifiés dans les Axes stratégiques d’intervention et les recommandations prioritaires pour combattre la crise de la biodiversité en Afrique de l’Ouest d’ici à 2030.

FORTEMENT PRÉOCCUPÉS par la triple crise environnementale relative à la pollution, au changement climatique et à la perte de la biodiversité et NOTANT QUE les crises jumelles du changement climatique et de la perte de biodiversité, qui ont un impact sur la santé et le bien-être de l’homme, doivent être traitées simultanément ; 

RECONNAÎSSANT : la nécessité urgente d’atteindre l’objectif 30% de protection d’ici à 2030 pour mettre en œuvre la Cible 3 du Cadre mondial de la biodiversité de Kunming-Montréal en complément des objectifs d’autres accords et conventions en lien avec la biodiversité ; 

CONSCIENTS DE l’importance de soutenir les moyens de subsistance des populations autochtones et des communautés locales, de reconnaître les territoires autochtones et traditionnels, le cas échéant, et de respecter leurs droits ; 

RÉITÉRANT la nécessité urgente de veiller à ce que les zones terrestres, les eaux intérieures et les zones côtières et marines protégées et les autres mesures de conservation efficaces par zone (AMCEZ) soient efficacement gérées et conservées afin de garantir des résultats positifs en matière de conservation de la biodiversité ;

RECONNAISSANT les avantages d’une coordination au niveau régional pour mettre en œuvre l’initiative 30% de protection d’ici à 2030 afin de garantir les meilleurs résultats et d’accroître l’impact à long terme pour la conservation de la biodiversité régionale.

DÉCIDONS 

1) D’élaborer et de mettre en œuvre un plan régional facilitant la mise en œuvre de l’initiative 30% de protection d’ici à 2030 qui vise à assurer la protection effective de 30 % de la région CEDEAO pour la biodiversité d’ici à  2030.

2) De travailler conjointement à la réalisation d’une évaluation spatiale basée sur les systèmes d’information géographique (SIG) à l’échelle de la région des zones appropriées pour la désignation de nouvelles ou l’expansion des zones terrestres, des eaux intérieures et des zones côtières et marines protégées et des AMCEZ.

3) De mettre en place un groupe de coordination régionale pour proposer des Zones clés de biodiversité (ZCB) CEDEAO en relation avec le partenariat ZCB.

4) De mettre en place un groupe de travail CEDEAO d’analyse SIG et de cartographie 30 par 30 comprenant des représentants des partenaires clés identifiés chargé :
· de bâtir des partenariats pour le renforcement des capacités en vue d’une évaluation spatiale basée sur les SIG.
· d’identifier des partenariats pour faire progresser la production et l’analyse des projections SIG.
· de produire les premières ébauches de cartes des extensions, reconfigurations ou ajouts potentiels de zones terrestres, d’eaux intérieures et de zones côtières et marines protégées et d’AMCEZ dans la région de l’Afrique de l’Ouest d’ici à 2025, en collaboration avec les parties prenantes, et d’élaborer des recommandations classées par ordre de priorité en vue de leur inclusion dans un plan régional « 30% de protection d’ici à 2030 » ;
· de relayer les recommandations prioritaires mentionnées ci-dessus aux États membres de la CEDEAO et de faciliter l’organisation d’une réunion régionale pour faciliter la validation régionale, le cas échéant.

5) Sur la base des lacunes identifiées dans les données, de mener des recherches plus approfondies sur les zones spécifiques identifiées par la cartographie régionale SIG comme des écosystèmes critiques pour la sélection de zones terrestres, d’eaux intérieures et de zones côtières et marines protégées et d’AMCEZ sur le terrain, en consultation avec les services gouvernementaux, les propriétaires fonciers, les intérêts commerciaux, les peuples autochtones et les communautés locales (PACL), et d’autres, le cas échéant.

6) De diffuser le plan régional CEDEAO « 30% de protection d’ici à 2030 » auprès des principales parties prenantes.

7) De s’assurer que d’ici à 2030, la proportion d’aires protégées de la CEDEAO qualifiées de sites de la Liste verte augmente considérablement pour soutenir la réalisation de la cible 3.

8) De mobiliser les chefs d’Etat et les ministres à agir pour renforcer et étendre les zones terrestres, les eaux intérieures et les zones côtières et marines protégées et les AMCEZ pour soutenir la mise en œuvre de l’initiative 30% de protection d’ici à 2030.

9) De mobiliser les ministres en charge de la biodiversité pour qu’ils se coordonnent et échangent avec les parties prenantes pertinentes sur la mise en œuvre l’initiative 30% de protection d’ici à 2030. 

10) De mettre en place un Comité directeur 30 par 30 de la CEDEAO pour :
· lancer et superviser l’évaluation de l’efficacité de la gestion des zones terrestres, des eaux intérieures et des zones côtières et marines protégées existantes de la CEDEAO en recherchant des partenariats avec les donateurs et les partenaires techniques, le cas échéant ;
· proposer un objectif de conservation réalisable à l’échelle de la région, permettant d’évaluer l’efficacité du réseau des zones terrestres, des eaux intérieures et des zones côtières et marines protégées de la CEDEAO ;
· développer, en collaboration avec les pays, un plan d’action régional de 6 ans visant à augmenter considérablement la proportion d’aires protégées qualifiées de sites de la Liste verte dans la région de la CEDEAO d’ici à 2030 ;
· organiser en collaboration avec les partenaires impliqués une réunion régionale axée sur la finalisation et la validation du projet de plan d’action ; 
· superviser la mise en œuvre d’initiatives visant à renforcer et à étendre considérablement les aires protégées qualifiées de sites de la Liste verte de la région de la CEDEAO d'ici à 2030.

11) De charger les points focaux nationaux CBD et/ou un agent de l’autorité responsable de la gestion des aires protégées, en fonction des circonstances nationales, de :
· coordonner et lancer des évaluations nationales des aires protégées en coordination avec les parties prenantes;
· affiner les orientations ciblées sur les besoins prioritaires pour assurer la contribution nationale à l'expansion considérable  des aires protégées qualifiées de sites de la Liste verte de la région de la CEDEAO d'ici 2030 ; 
· assurer la liaison avec le Comité directeur 30 par 30 des aires protégées de la CEDEAO, selon les besoins.

12) D’organiser un atelier CEDEAO pour valider le plan d'action régional de 6 ans axé sur la réalisation du résultat de conservation visant à augmenter considérablement la proportion des aires protégées qualifiées de sites de la Liste verte dans la région de la CEDEAO d'ici à 2030.

13) D’assurer une coordination au niveau régional et au niveau national en collaboration avec la HAC pour soumettre des orientations sur les besoins techniques, financiers et de renforcement des capacités liés à 30 par 30 aux outils HAC.

14) De développer une Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique en tant que stratégie régionale pour la diversité biologique (SRB) en vue d'assurer son adoption par la CEDEAO d'ici 2025, opérationnalisant ainsi L'appel de la CEDEAO pour une réponse mondiale ambitieuse à la crise de la biodiversité et intégrant le développement et la mise à jour des stratégies et plans d'action nationaux en matière de biodiversité (SPANB) à travers la région de la CEDEAO.

15) De désigner un comité directeur dirigé par les pays pour se coordonner avec la Direction de l’Environnement de la Commission CEDEAO sur le développement d’une Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique.

16) De charger la Direction de l’Environnement de la Commission CEDEAO de mener et commencer la préparation et l’adoption d’une Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique selon les besoins, et
·  D’identifier, sur la base des SPANB, les informations pertinentes, les actions stratégiques et de proposer des actions prioritaires pour le développement de la stratégie régionale sur la diversité biologique ;
· De faciliter l'élaboration du projet de Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique, avec le soutien des partenaires, le cas échéant ;
· D’informer les États membres de la CEDEAO des progrès réalisés, notamment par le biais de briefings à l’adresse des ministres et de la promotion des priorités CEDEAO au plus haut niveau ;
· De faire le lien avec la Commission de la CEDEAO, le cas échéant, pour assurer son adoption ;

17) De soutenir l'élaboration du projet de Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique en :
· Participant activement aux travaux du comité directeur, selon les besoins ;
· Relayant les priorités nationales au comité directeur pour qu'elles soient prises en compte dans l'élaboration du projet de Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique ;
· Assurant la coordination avec les ministères concernés, le cas échéant.

18) D’intégrer les recommandations prioritaires du plan régional de la CEDEAO "30 par 30" dans : 
· dans les SPANB,
· la Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique proposée,
· les programmes régionaux pertinents, 
et de diffuser les plans et stratégies susmentionnés auprès des principales parties prenantes.

19) D’encourager les décideurs de haut niveau à assurer l'intégration de la biodiversité dans les processus de prise de décision, les politiques et les pratiques mettant en œuvre le plan d'action "30 par 30" de la CEDEAO et les SPANB.

20) De rechercher des financements pour la mise en œuvre de l'engagement régional afin d’assurer la protection effective de 30 % de la région CEDEAO d’ici à 2030 pour la biodiversité et des recommandations contenues dans cette déclaration, y compris, mais sans s'y limiter :
· Le soutien à la recherche et à la collecte de données spatiales si nécessaire ;
· Le soutien à l’évaluation des zones terrestres, des eaux intérieures et des zones côtières et marines protégées ;
· Le soutien au renforcement des capacités et à la coordination aux niveaux national et régional ;
· L'organisation d'une réunion régionale axée sur la finalisation et la validation du projet de plan d'action ;
· L'appui au développement d'une Stratégie CEDEAO sur la diversité biologique et à la mise à jour des SPANB.

21) De diffuser les résultats de la réunion CEDEAO sur l’expansion et le renforcement des aires protégées aux principaux partenaires gouvernementaux, OIG, ONG, donateurs et autres, ainsi qu'aux médias.

22) De solliciter les partenaires à soutenir les pays de la CEDEAO pour la mise en œuvre des recommandations de cette déclaration.

23) Lancer un appel à toutes les Parties à la CBD et les parties prenantes de développer des mécanismes pour renforcer le suivi et la notification conjoints des contributions nationales et internationales pour assurer une appropriation et des normes équitables et partagées au niveau mondial concernant la mise en œuvre des engagements mondiaux en matière de biodiversité et de financement à l'intérieur et au-delà des tropiques, y compris :
· l'engagement d'augmenter le financement conformément à la Cible 19 du cadre stratégique de Kunming à Montréal ;
· l'engagement d'arrêter et d'inverser la perte de forêts et la dégradation des forêts au niveau mondial d'ici à 2030 ;
· l’engagement de désigner au moins 30 % des zones terrestres, des eaux intérieures et des zones côtières et marines du monde comme étant protégés des activités nuisibles à l’environnement d’ici à 2030 (30 % de protection d’ici à 2030) ;
· l'engagement de ramener à près de zéro la perte de zones de grande importance pour la biodiversité, y compris les écosystèmes de grande intégrité écologique, d'ici à 2030 ; et 
· l'engagement d'arrêter immédiatement l'extinction des espèces sauvages par l'homme et d’éliminer les risques associés d'ici 2050 ;

24) De réaffirmer la nécessité de mobiliser des ressources adéquates, y compris des financements nationaux, pour la mise en œuvre du plan d'action "30 par 30" de la CEDEAO et des SPANB des pays membres de la CEDEAO.



